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§ 14 
Godkännande av dagordning  

Beslut  
Dagordningen godkänns. 
Tre övriga frågor anmäldes: 

 Rutiner på våra förskolor, skrivelse från Moderaterna. 
 Lokalt demokratiarbete i mellanvalsperiod, skrivelse från 

Sverigedemokraterna. 
 Rapportering av det systematiska arbetsmiljöarbetet, 

skrivelse från Sverigedemokraterna. 
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§ 15 
Medborgarförslag om att hundrastgården i Sätra ska 
delas i två eller flera mindre gårdar och att belysning 
ordnas för hundrastgården  
- medborgarförslag 
SKHLM 2024/832 
 

Beslut  
Medborgarförslaget skickas till förvaltningen för beredning. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att medborgarförslaget 
skickas till förvaltningen för beredning och hör enhälligt bifall 
därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 1759224 Medborgarförslag om hundrastgården i Sätra 
maskat 
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§ 16 
Medborgarförslag om utomhusscen för evenemang och 
föreningsverksamhet vid Sätra strandbad  
- svar på medborgarförslag 
SKHLM 2024/139 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
lämnar det som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Den 21 mars 2024 inkom ett medborgarförslag att utveckla en 
permanent utomhusscen med läktare för evenemang och 
föreningsverksamhet vid Sätrastrandsbadet. 
Förvaltningen är positiv till den typ av verksamhet som förslaget 
beskriver, där kommunen erbjuder en infrastruktur och goda 
förutsättningar för evenemang och andra offentliga tillställningar 
där medborgare kan mötas. Förvaltningen ser att stadsdelsnämnden 
möjliggör den typ av användning som förslaget föreslår dels i 
Trissans hjärta i Bredängsparken, dels i grytan på Vårbergstoppen. 
Förvaltningen bedömer att finansiering av nybyggnation samt drift 
av en utomhusscen vid Sätrastrandsbadet genom nuvarande 
investerings- samt driftbudget för stadsmiljö riskerar att medföra 
negativa konsekvenser på förvaltningens grunduppdrag i 
stadsmiljöverksamheten. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/139-7 (Godkänd - R 1) Medborgarförslag 
Utomhusscen Sätrastrandsbadet. 

 SKHLM 2024/139-5 Medborgarförslag utomhusscen för 
evenemang och föreningsverksamhet vid Sätra strandbad 
maskat. 
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§ 17 
Eldscen - förslag att på Vårbergstoppen omvandla en 
cirkulär yta "Grytan" till en eldens plats  
- svar på medborgarförslag 
SKHLM 2024/171 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
lämnar det som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Den 23 november inkom ett medborgarförslag om att omvandla 
”grytan” på Vårbergstoppen till en eldens plats, en mötesplats där 
olika kulturer kan lära sig om varandras traditioner. 
Förvaltningen är positiv till den typ av användning förslaget lyfter 
som exempel och har möjlighet att stödja civilsamhället vid behov 
med rådgivning kring tillståndsansökan för arrangemang. 
Förvaltningen föreslår vidare nämnden att inte gå vidare med den 
del av förslaget som innebär att omvandla grytan i någon form, vare 
sig i dess fysiska utformning eller i dess namngivning. 
Förvaltningen har under 2024 kunnat söka budgetjusteringsmedel 
för att fira högtider. Under förutsättning att dessa medel finns under 
2025 kan möjligheten att söka ses över. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 

Särskilt uttalande 
Ledamoten Alice Vestlin (C) anmäler för Centerpartiet ett särskilt 
uttalande enligt bilaga. 

Bilaga 
Särskilt uttalande, Centerpartiet. 
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Bilaga, särskilt uttalande, Centerpartiet 
2024-10-24 
  
Eldscen - förslag att på Vårbergstoppen omvandla en cirkulär yta 
"Grytan" till en eldens plats 
  
Alice Vestlin (C) 
Kenth Aronsson (C) 
  
Särskilt uttalande 
  
Vi instämmer till fullo i förvaltningens svar på medborgarförslaget. 
I sammanhanget vill vi även ta chansen att lyfta fram att vi gärna 
ser att förvaltningen flyttar 
tillbaka stadsdelens valborgsfirande till ”Grytan”. Tidigare har vi 
föreslagit att parkteatern 
återvänder till ”Grytan”, eftersom det är en plats som är väl lämpad 
för kulturevenemang. 
Vi hoppas även på många andra evenemang anordnade av såväl 
offentliga aktörer som ideella 
föreningar på platsen. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/171-8 (Godkänd - R 1) Medborgarförslag 
Eldscen. 

 SKHLM 2024/171-6 Eldscen maskat. 
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§ 18 
Medborgarförslag om att se över lilla fotbollsplanen på 
Trissans parklek med att se över planen, höja stängslet 
runt planen och öppna lampskåpet  
- svar på medborgarförslag 
SKHLM 2024/220 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
lämnar det som svar på medborgarförslaget 
 

Sammanfattning av ärendet  
Medborgarförslaget föreslår tre åtgärder vid den lilla fotbollsplanen 
vid Trissans lekplats i Bredäng: renovera konstgräset, höja staketet 
runt planen och öppna lampskåpet så medborgarna själva kan tända 
och släcka belysningen. 
Under maj 2024 har konstgräset lagats och staketet stadgats. 
Det finns två sänkor i konstgräsplanen, vilket beror på att 
underbyggnaden satt sig. Förvaltningen bedömer att sänkorna inte 
utgör en säkerhetsrisk vid bollspel. Att få en helt jämn yta skulle 
kräva omläggning av hela planen till en uppskattad kostnad på ca 1 
mnkr, vilket utgör ca en fjärdedel av enhetens totala 
nyckelinvesteringsbudget för året. Förvaltningen har i nuläget inte 
medel till omläggning och ser inte att detta eller höjning av staketet 
är motiverade investeringar med tanke på att tillgången till 
välutrustade fotbollsplaner är god i närområdet: precis intill ligger 
Bredängs BP med en fullstor konstgräsplan som anlades för några 
år sedan. 
Belysningen på stadsdelsnämndens planer för bollsport är tänt fram 
till kl.22 om det är mörkt och styrs av ett astrour. Förvaltningen 
bedömer att det är en generös tidsram för bollspel med belysning. 
Förvaltningen kommer att utreda framtida utvecklingsmöjligheter 
av planen enligt stadens styrdokument 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 

Särskilt uttalande 
Ledamoten Alice Vestlin (C) anmäler för Centerpartiet ett särskilt 
uttalande enligt bilaga. 

Bilaga 
Särskilt uttalande, Centerpartiet. 
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Bilaga, särskilt uttalande, Centerpartiet 
2024-10-24 
  
Medborgarförslag om att se över lilla 
fotbollsplanen vid Trissans lekplats, höja 
stängslet runt planen och öppna lampskåpet 
  
  
Alice Vestlin (C) 
Kenth Aronsson (C) 
  
Särskilt uttalande 
Nyligen presenterade majoriteten i Stockholm sin budget för 2025. 
Det är en budget som slår hårt mot barn och ungas möjligheter att 
idrotta. Under den här mandatperioden skjuter styret på utlovade 
idrottsinvesteringar för 1,3 miljarder kronor. Fotbollsplanen vid 
Trissans lekplats är en tydlig illustration över nedprioriteringen av 
idrotten.   
Idrotten ger trygga platser där unga kan utvecklas och träffa 
kompisar. När man skär ner på idrottsmöjligheterna, då förlorar 
våra barn och ungdomar inte bara chansen till en aktiv fritid – de 
förlorar en viktig del av sitt sociala sammanhang. 
Stockholms barn och unga förtjänar bättre än förseningar, ökade 
kostnader och uteblivna idrottsprojekt.  Vi vet att trygga ungdomar 
är en grundsten för ett tryggt samhälle. Därför vill vi i Centerpartiet 
satsa på att stärka föreningslivet och säkerställa att alla barn har 
möjlighet att idrotta. 
Vi beklagar skicket på fotbollsplanen vid Trissans lekpark och 
tycker även att förslagsställaren har andra goda förslag på hur 
platsen kan optimeras för spontanidrott. Samtidigt förstår vi att 
förvaltningen inte har möjlighet att prioritera en upprustning sett till 
budgeten. Vi vill därför avsluta med att rikta en skarp uppmaning 
till majoriteten – det är hög tid att börja satsa på idrotten. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/220-9 (Godkänd - R 2) SKHLM 2024/220. 
 SKHLM 2024/220-6 Medborgarförslag maskat. 
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§ 19 
Servicebostad för personer med funktionsnedsättning 
enligt lag om stöd och service (LSS 9:9) eller 
socialtjänstlagen (SoL) i Skärholmen  
- beslutsärende 
SKHLM 2024/769 
 

Beslut  
Skärholmen stadsdelsnämnd godkänner inriktningsärendet gällande 
projektering av ny servicebostad för vuxna enligt LSS eller SoL i en 
del av fastigheten Skärholmen 2:1 vid kvarteret Harholmen i 
stadsdelen Skärholmen till en uppskattad hyreskostnad om 1,6 
miljoner kronor per år. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnderna har tidigare haft ansvar för att öka antalet 
grupp- och servicebostäder i staden. Från och med budgetåret 2022 
övergick beställaransvaret för dessa bostäder till socialnämnden. 
Detta inriktningsbeslut syftar till att fastställa vägledande principer 
och mål för planeringen och uppförandet av en servicebostad enligt 
LSS eller SoL i Stockholm enligt med stadens funktionsprogram för 
bostäder med särskild service SoL och LSS samt stödboende. 
I stadens boendeplan konstateras brist på bostäder för personer med 
funktionsnedsättningar enligt LSS och SoL, och behovet förväntas 
öka. Vid en del av fastigheten Skärholmen 2:1 vid kvarteret 
Harholmen i Skärholmen planerar socialnämnden att beställa 
lokaler för ny servicebostad för stadsdelsnämnden att införhyra. 
Servicebostad omfattar tolv lägenheter samt en gemensamhetslokal 
för personal, erbjuds som hyresrätter med en total yta om 543 kvm. 
Byggaktören Klövern AB beräknar att fastigheten ska vara uppförd 
till kvartal två 2027. 
I händelse av avslag på genomförandeärendet eller avslut av något 
skäl i ett senare skede direktfaktureras dessa uppstådda 
förgäveskostnader som uppgår till 60 000 kronor till 
socialnämnden. Om projektet fortgår så läggs 
projekteringskostnader på hyran. 
Nettohyreskostnaden för servicebostaden uppgår till 128 kr per 
lägenhet per dygn, förtydligas på sida 3. 
Skärholmens stadsdelsförvaltning föreslår att: 
Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner inriktningsärende gällande 
projektering av ny servicebostad för vuxna enligt LSS eller enligt 
socialtjänstlagen SoL i en del av fastigheten Skärholmen 2:1 vid 
kvarteret Harholmen i stadsdelen Skärholmen till en uppskattad 
hyreskostnad om 1,6 miljoner kronor per år. 
Socialförvaltningen föreslår att: 
Socialnämnden godkänner inriktningsärende gällande projektering 
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av en servicebostad enligt LSS inom en del av fastigheten 
Skärholmen 2:1 vid kvarteret Harholmen i Skärholmen. 
  
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/769-1 (Godkänd - R 1) Servicebostad för 
personer med funktionsnedsättning enligt lag om stöd och 
service (LSS 9:9) eller socialtjänstlagen (SoL) i Skärholmen.  
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§ 20 
Månadsrapport per september 2024  
- beslutsärende 
  
SKHLM 2024/811 
 

Beslut  
Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens förslag till 
månadsrapport. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsförvaltningen prognostiserar ett underskott om 15 mnkr 
för 2024 efter planerade åtgärder, budgetjusteringar, 
prestationsförändringar och resultatöverföringar. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 

Särskilt uttalande 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) anmäler 
för Moderaterna ett särskilt uttalande enligt bilaga. 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler att Sverigedemokraterna 
ansluter till det särskilda uttalandet. 

Bilaga 
Särskilt uttalande, Moderaterna och Sverigedemokraterna. 
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Bilaga, särskilt uttalande, Moderaterna och Sverigedemokraterna 
Skärholmens stadsdelsnämnd 
24 oktober 2024 
  
  
  
Månadsrapport september 
  
Sophia Granswed Baat (M) m.fl. 
  
Särskilt uttalande 
  
Vi vill tacka förvaltningen för månadsrapporten och för det goda 
arbete man gör i en tuff tid. Detta är första gången på många år som 
Skärholmen visar ett minusresultat, som ökat med ytterligare 3 
miljoner sedan månadsrapporten i juli. På individ och 
familjeomsorg ser vi ett minusresultat på 26,3 miljoner, varav barn 
och unga är drygt 22 miljoner minus. Detta till följd av flertalet och 
dyrare placeringskostnader på både HVB och SIS. 
Vi vill rikta ett varmt tack till våra socialsekreterare som arbetar 
oavbrutet för att hjälpa våra allra sköraste medborgare; barn, unga 
och vuxna. Nu blir det extra viktigt att prioritera vår 
kärnverksamhet; förskola, äldreomsorg, socialtjänst och LSS. Det är 
bra att förvaltningen vidtagit åtgärder för att se över kostnader, både 
inom administration, men även lokalkostnader. 
Samtidigt är det oerhört viktigt att unga personer som blivit 
placerade på grund av grovt kriminella handlingar, inte tas hem till 
följd av den ansträngda ekonomin. Vi måste bli mycket bättre på att 
ta hand om de barn och unga som kommer tillbaka efter en 
placering. Vad är åtgärdsplanen för att dessa barn inte ska falla in i 
kriminalitet igen? 
Antalet orosanmälningar från januari till september har ökat. Det är 
bra att orosanmälningar görs och tas på allvar, frågan är snarare hur 
vi jobbar långsiktigt för att förebygga att barn far illa. 
Arbetslösheten ökar i Stockholm och hela landet, något som vi 
varnat för under hela 2023 och början av 2024. Enligt prognosen 
kommer det vara 40 000 fler arbetslösa 2024 jämfört med året 
innan. Det kommer dröja ända till 2026 innan vi är tillbaka i 
konjunkturell balans. Samtidigt ser vi ljusglimtar i ekonomin, då vi 
nu nått inflationsmålet som ligger under 2% och Riksbanken har 
påbörjat en räntesänkning. Bostadsmarknaden börjar visa på en 
något ökad aktivitet med fler försäljningar och vi hoppas på fler 
byggstarter i slutet av året och början av nästa år. Det ekonomiska 
biståndet har ökat, då fler än prognostiserat har behov av stöd (518 
personer jämfört med budgeterat 490 personer) samtidigt som 
utbetalningarna till varje hushåll har ökat. 
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Avslutningsvis kommer vi följa den ekonomiska utvecklingen 
noggrant och önskar få regelbundna rapporteringar från 
stadsdelsförvaltningen avseende hur vi ligger till. 
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§ 21 
Klimathandlingsplan 2024-2030  
- svar på remiss, omedelbar justering 
SKHLM 2024/611 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
lämnar det som svar på remissen. 
2. Beslutet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stockholms stads klimathandlingsplan har reviderats mot bakgrund 
av det uppdrag som gavs i kommunfullmäktiges budget för 2023. 
Klimathandlingsplanen 2030 är ett stadsövergripande styrdokument 
som syftar till att konkretisera hur de klimatrelaterade målen i 
Miljöprogram 2030 ska nås. Planen redovisar cirka 140 åtgärder 
uppdelade på fem omställningsområden: 
1. Agera för en rättvis och inkluderande omställning. 
2. Utveckla ett klimatpositivt energisystem. 
3. Driva på för hållbara och fossilfria transporter. 
4. Planera, bygga och utveckla staden cirkulärt och hållbart. 
5. Styra mot en konsumtion med låg klimatpåverkan i stadens 
egen organisation. 
Den reviderade klimathandlingsplanen har en bredare ansats och 
högre ambitionsnivå än den nuvarande planen. Planen slår fast att 
utsläpp av växthusgaser ska minska kraftigt, att koldioxid ska 
fångas in och lagras och att konsumtionsbaserade utsläpp ska 
halveras till år 2030. Till skillnad från nuvarande 
klimathandlingsplan ska konsumtionsbaserade utsläpp nu även 
omfatta de globala utsläpp som uppstår till följd av konsumtion från 
verksamheter och invånare i Stockholm. Konsumtionsmönster och 
affärsmodeller ska förändras för att möjliggöra cirkulära flöden. 
Transportsektorn ska ställa om och den fossila plasten ska fasas ut. 
Slutligen ska Stockholms stad vara ett internationellt föredöme som 
inspirerar andra städer. 
Överlag ser förvaltningen positivt på föreslagen 
klimathandlingsplan och dess höjda ambitionsnivå. Det är dock 
viktigt att en höjd ambitionsnivå reflekteras i avsatta resurser. För 
att förverkliga klimathandlingsplanens vision och dess föreslagna 
åtgärder ser förvaltningen att det kommer krävas säkerställande av 
kompetensutveckling och ytterligare resurser, såväl personella som 
ekonomiska, som matchar den höjda ambitionsnivån. 
Många av handlingsplanens föreslagna åtgärder kräver nya 
arbetssätt och utbildning av personal. Exempelvis ser förvaltningen 
att medarbetare inom förskolan behöver utbildas för att kunna 
stärka klimatkunskaperna i förskolan, samtidigt som medarbetare 
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som arbetar med inköp kommer behöva stöd och utbildning för att 
göra hållbara inköp och minska matsvinnet. 
Vidare bedömer förvaltningen att det kommer krävas ytterligare 
personella resurser inom förvaltningens miljöarbete för att 
säkerställa att arbetet drivs framåt, att uppföljning och rapportering 
sker, och att förvaltningens verksamheter får det stöd och den 
kompetensutveckling de behöver. 
Därtill ser förvaltningen att det kommer krävas ekonomiska resurser 
för att finansiera åtgärder som till exempel elektrifiering av 
fordonsflottan, utbyte av ineffektiva vitvaror och ökat inköp av 
ekologiska och klimatsmarta varor och livsmedel. Utökade 
hållbarhetskrav i upphandlingar utgör också en risk för högre 
kostnader. 
Förvaltningen noterar även att den föreslagna handlingsplanen 
saknar en reflektion kring män och kvinnors olika 
konsumtionsmönster och hur planerade åtgärder kan beaktas ur ett 
jämställdhetsperspektiv. 
Slutligen ser förvaltningen ett behov av stöd och tydligt ledarskap 
från staden centralt. Där lämpligt och möjligt bör gemensamma 
rutiner och arbetssätt tas fram för att effektivisera 
stadsdelsförvaltningarnas arbete. 
Förvaltningen föreslår att stadsdelsnämnden beslutar att godkänna 
tjänsteutlåtandet och lämna det som svar på remissen. 
 

Förslag till beslut 
Tjänstgörande ersättaren Kim Höglund (L) anmäler för 
Moderaterna och Liberalerna ett förslag till beslut enligt bilaga 1. 
Ledamoten Alice Vestlin (C) anmäler för Centerpartiet att förslag 
till beslut enligt bilaga 2. 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
ett förslag till beslut enligt bilaga 3. 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut. Ordförande Stephan Guiance (S) hör att det finns fyra 
förslag till beslut: förvaltningens samt Moderaterna 
och Liberalernas, Centerpartiets och slutligen 
Sverigedemokraternas. Han ställer dessa mot varandra och hör 
bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Reservation 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
Ledamoten Mikael Sundin (M) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 
Ledamoten Elisabeth Johnson (M) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 
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Tjänstgörande ersättaren Kim Höglund (L) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut.  
Ledamoten Alice Vestlin (C) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för eget förslag till beslut. 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 

Bilaga 1 
Förslag till beslut, Moderaterna och Liberalerna. 

Bilaga 2 
Förslag till beslut, Centerpartiet. 

Bilaga 3 
Förslag till beslut, Sverigedemokraterna. 
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Bilaga 1, förslag till beslut, Moderaterna och Liberalerna 
Skärholmens stadsdelsnämnd 
24 oktober 2024 
                                                                                       
Klimathandlingsplan 2024-2030 
  
Kim Höglund (L) 
Sophia Granswed Baat m.fl. (M) 
  
Förslag till beslut 
  
Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut 
Att utöver det anföra följande. 
  
Som landets största kommun och tillväxtmotor, vilar ett stort ansvar 
på Stockholms stad att gå före och visa vägen i 
klimatomställningen. Vi är positiva till att en klimathandlingsplan 
för staden tas fram och välkomnar dess högt ställda mål. Ska vi 
lyckas krävs det både hög ambition och genomförbarhet. 
Att planen har ambition framgår tydligt, däremot genomförbarhet 
och konkretisering är något som behöver framgå tydligare. 
Vi efterfrågar en tydligare åtgärdsplan i hur den styrande 
majoriteten avser implementera, så att klimathandlingsplanen blir 
verklig politik med en reell påverkan på vårt klimat i positiv 
riktning. 
Här har vi lyft elektrifiering som ett konkret förslag för att nå 
stadens mål. Vi ser att det finns stora behov av att öka ambitionen i 
att rulla ut fler laddstolpar, framför allt där människor har sina 
elbilar – exempelvis i flerbostadshus och garage. 
Elektrifieringen kräver också tillgång till en klimatpositiv och 
pålitlig energikälla, stadens energimix ska därför utöver vind, sol 
och vatten även inkludera kärnkraft. Något vi saknar i gällande 
förslag. Ska vi lyckas med både elförsörjning och klimatmål så 
måste samtliga energikällor ges utrymme i stadens energimix. 
Vidare menar vi att den tekniska utvecklingen oftast kommer från 
idérika entreprenörer och företag som driver på nya och innovativa 
lösningar för att möta klimatproblemen. Där ska staden ta en aktiv 
roll i att agera samarbetspart tillsammans med näringsliv för att 
utveckla stadens hållbarhets- och cirkulära arbete. Exempelvis finns 
det många inom bygg-, och bostads- och fastighetssektorn som 
sitter på innovativa lösningar som skulle gynna både klimatet, 
staden och vårt näringsliv. 
Vi anser att den här klimathandlingsplanen är en bra start men med 
stort utrymme för förbättring och vi efterfrågar en större 
konkretisering av majoriteten för att omsätta planen till verklighet. 
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Bilaga 2, förslag till beslut, Centerpartiet 
2024-10-24 
  
Klimathandlingsplan 2024-2030 
  
Alice Vestlin (C) 
Kenth Aronsson (C) 
  
  
Förslag till beslut 
  
Att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut 
  
Att därutöver anföra följande 
  
Klimatet är vår tids ödesfråga. Klimatarbetet måste drivas både i 
EU och i Sverige, såväl som lokalt här i Stockholm. Stockholm ska 
vara en klimatpositiv stad senast 2030 och en fossilbränslefri stad 
senast 2035. Staden ska vara en fossilfri organisation senast 2030 
och trafiken i Stockholms innerstad ska vara utsläppsfri senast år 
2030. För att målen ska kunna nås behöver vi jobba på flera fronter 
samtidigt, dels med ny teknik genom bolaget Stockholm Exergi som 
kan fånga in och lagra koldioxid, dels fasa ut fossila bränslen 
genom kraftfulla incitament, beteendeförändringar och 
energieffektiviseringar. 
Generellt sett finner vi ambitionsnivån i den föreslagna 
klimathandlingsplanen tillräcklig men däremot saknas reell 
handlingskraft. Vilket är precis det som Stockholm och klimatet 
behöver. En handlingsplan utan konkreta förslag på nödvändig 
handling reduceras snarare till ännu en skrivbordsprodukt som i 
slutändan kommer att göra endast marginell, om ens någon, skillnad 
för klimatet. 
Vi kan bland annat läsa om flertalet målsättningar utan 
förutsättningar. Exempelvis förslaget att halvera utsläppen från 
konsumtion jämfört med 2019. Där har Stockholms stad relativt 
små möjligheter att ensamt göra så stor skillnad. Förslaget sätter 
alldeles för stor tilltro till att genom ”samverkan” med andra 
myndigheter och genom ”kommunikation” lyckas förändra 
stockholmarnas beteenden att halvera sina utsläpp från konsumtion. 
Vidare saknas tydliga och transparanta kostnadsanalyser – det är 
exempelvis orealistiskt att skrota en fungerande maskinpark redan 
till 2025 – både ur ekonomisk och teknisk synvinkel. 
Centerpartiet ser också en brist i att programmet saknar konkreta 
mål om hur mycket koldioxid som ska fångas in genom bio-CCS 
för att minska utsläppen. Bio-CCS är ett mycket viktigt verktyg som 
borde ges mer utrymme i klimathandlingsplanen. 
Ett ytterligare område där förslaget till klimathandlingsplan är 
bristfälligt rör matens roll för en hållbar omställning. Detta trots att 
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matkonsumtionen i Stockholm står för 15 procent av 
konsumtionsutsläppen. Centerpartiet tycker att ett 
stadsövergripande mål om hundra procent svenskt vid 
matupphandling, där så är möjligt, behövs. Dessutom tycker vi att 
klimathandlingsplanen borde ta fram initiativ för att öka andelen 
viltkött. Ur ett klimat- och hälsoperspektiv innebär viltkött kortare 
transporter samt att köttet är fritt från antibiotika, färgämnen, nitrit 
och andra tillsatser. 
Centerpartiet beklagar också att bland de 133 remissinstanser som 
styret har valt att skicka klimathandlingsplanen till så finns inte 
några av de viktigaste samhällsaktörerna inom livsmedel och 
matproduktion såsom LRF, Lantmännen och Livsmedelsföretagen 
med. Det var tydligen viktigare för den styrande majoriteten att 
skicka klimathandlingsplanen på remiss till Instagramkontot 
”Medveten_i_stan”. 
En långsiktigt hållbar klimatpolitik förutsätter både delaktighet och 
ett brett folkligt stöd. Ska vi klara omställningen i Stockholm, måste 
vi genomföra den på ett sätt som gör att olika människor och 
branscher kan känna sig involverade; att alla känner att de blir 
vinnare om de deltar i klimatomställningen. Delaktigheten skapar 
grunden till samhällsförändringarna. Alternativet – en omställning 
som bara omfattar vissa, men där andra grupper ställs utanför 
eftersom de inte har råd eller möjlighet att ställa om – riskerar att 
leda till motreaktioner, kortsiktiga svängningar i politiken och 
bristande långsiktighet. Istället för klimatomställning får vi 
politikomsvängning. 
Centerpartiet vill att Stockholm ska vara världsledande i det globala 
arbetet med att förverkliga Parisavtalet. Klimathandlingsplanen bör 
spela en avgörande roll för att nå detta. 
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Bilaga 3, förslag till beslut, Sverigedemokraterna 
Skärholmens Stadsdelsnämnd 
Förslag till beslut 
2024-10-24 
Dnr: SKHLM 2024/6118 
  
Klimathandlingsplan 2024-2030 
  
Förslag till beslut 
Att avslå förvaltningens tjänsteutlåtande. 
  
Därutöver anföra följande: 
  
Sverigedemokraterna anser att Stockholms stad ska ta en ledande 
roll i miljö- och klimatarbetet, och fungera som ett framstående 
exempel för andra. Varje skattekrona bör investeras i åtgärder som 
är samhällsekonomiskt lönsamma och som ger största möjliga 
minskning av utsläppen. Symboliska eller principiella insatser utan 
bevisad effekt ska undvikas. Dessutom ska alla åtgärder regelbundet 
utvärderas för att säkerställa effektiviteten. 
Stockholm ska också fokusera på att förbättra närmiljön genom att 
begränsa nybyggnation i grönområden, intensifiera arbetet med 
sanering av vattendrag och sjöar, samt kontinuerligt pröva nya 
metoder för att förbättra folkhälsan. 
Staden bör inte ensidigt fokusera på att minska koldioxidutsläppen 
till varje pris, särskilt inte när marginalkostnaderna är höga. Istället 
bör Stockholm satsa på att utöka det internationella klimatbiståndet, 
bland annat genom att skicka experter inom miljö och 
energieffektivitet till utvecklingsländer. 
Sverigedemokraterna har lagt fram ett alternativt Miljöprogram 
2030, som bygger på dessa visioner och ambitioner. Därför föreslås 
en total översyn av den nuvarande klimathandlingsplanen. 
  
Tapani Juntunen (SD) 
  
Roland Johansson (SD) 
  
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/611-2 (Godkänd - R 1) Remissvar 
klimathandlingsplan 2030. 

 SKHLM 2024/611-1.1 KS 2023/416 Bilaga 1 
 

Sida 20 (51)



 
 

Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 10/2024 
 

2024-10-24 

§ 22 
Strategi för Stockholms utomhusbelysning: rätt 
belysning, på rätt plats, vid rätt tillfälle  
- svar på remiss, omedelbar justering 
SKHLM 2024/623 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
lämnar det som svar på remissen. 
2. Beslutet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I juni 2024 inkom Strategi för Stockholms utomhusbelysning på 
remiss till Skärholmens stadsdelsförvaltning. 
Stockholms stads strategi för utomhusbelysning innebär att ljuset 
ska anpassas efter användarnas behov och platsens förutsättningar. 
Strategin behandlar utomhusbelysning i förhållande till fem 
fokusområden: 

 ljusföroreningar 
 biologisk mångfald 
 energi- och resurseffektivisering 
 gestaltning och anpassning till stadsbild 
 trygghet och säkerhet 

Väl utformad belysning bidrar till upplevelsen av stadens karaktär 
och kulturmiljövärden samt säkerhet och trygghet, samt att negativ 
påverkan på biologisk mångfald, ljusföroreningar och onödig 
energiåtgång minimeras. 
Stadsdelsförvaltningen bedömer att det är en genomarbetad och 
balanserad strategi för en framtida utomhusbelysning. 
Förvaltningen välkomnar att biologisk mångfald, energi- och 
resurseffektivisering samt trygghetsfrågor lyfts fram som 
fokusområden, samt att intressekonflikter mellan dessa beaktas och 
problematiseras väl. 
Förvaltningen ser positivt på att trygghetssamordnare föreslås att 
konsulteras då belysningsinsatser planeras för att bidra till en ökad 
trygghet och säkerhet. Kvinnor och barn utrycker i större grad en 
upplevd otrygghet än män när de vistas utomhus, varvid 
trygghetsarbetet med utomhusbelysning bör göras utifrån ett 
jämställdhets- och barnkonsekvensperspektiv. 
En hållbar driftsekonomi för utomhusbelysning är avgörande, varför 
så kallade smarta lösningar såsom fjärr- eller sensorstyrd belysning 
noga behöver analyseras ur ett livscykelperspektiv eller med hjälp 
av forskningsresultat innan investeringar eller övertagande av 
sådana anläggningar sker. 
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Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 

Särskilt uttalande 
Ledamoten Alice Vestlin (C) anmäler för Centerpartiet ett särskilt 
uttalande enligt bilaga 1. 
Tjänstgörande ersättaren Kim Höglund (L) anmäler för Liberalerna 
ett särskilt uttalande enligt bilaga 2. 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
ett särskilt uttalande enligt bilaga 3. 

Bilaga 1 
Särskilt uttalande, Centerpartiet 

Bilaga 2 
Särskilt uttalande, Liberalerna 

Bilaga 3 
Särskilt uttalande, Sverigedemokraterna. 
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Bilaga 1, särskilt uttalande, Centerpartiet 
Skärholmens stadsdelsnämnd 
2024-10-24 
  
Strategi för Stockholms utomhusbelysning, rätt belysning, på rätt 
plats, vid rätt tillfälle 
  
Alice Vestlin (C) 
Kenth Aronsson (C) 
  
Särskilt uttalande 
  
Förslaget till Strategi för Stockholms utomhusbelysning har 
underrubriken ”Rätt belysning, på rätt plats, vid rätt tillfälle”. 
Centerpartiet menar att idrottsplatser där barn och ungdomar tränar 
på kvällarna är precis en sådan plats och ett sådant tillfälle som ska 
ha rätt belysning. Tyvärr verkar majoriteten inte hålla med då man 
ifjol började släcka ett 20-tal av stadens fotbollsplaner två timmar 
tidigare. Vittnesmålen är många om att det plötsligt blev kolmörkt 
mitt under pågående träning. 
Vidare finns ett behov av bättre belysning längs Skärholmens 
strandstig. Sträckan mellan Sätrastrandbadet och Skärholmens gård 
saknar helt belysning, och det är kolsvart mellan dessa två 
mötespunkter stora delar av vinterhalvåret. Det bidrar till en ökad 
otrygghet när det plötsligt blir mörkt på promenaden. 
Under förra mandatperioden drev Centerpartiet på för att planerna 
skulle ha belysningen tänd till kl. 22.00, en viktig åtgärd i 
anläggningsbristens Stockholm. Centerpartier värnar självklart 
biologisk mångfald, men i intressekonflikten mellan stadsgrodors 
rätt till mörker, barns rätt till en meningsfull och aktiv fritid och en 
ökad trygghet är vårt val enkelt. 
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Bilaga 2, särskilt uttalande, Liberalerna 
24 oktober 2024 
  
  
Kim Höglund m.fl. (L) 
  
Särskilt uttalande 
  
Vi gläds åt den framtagna utomhusstrategin för belysning, det är 
helt rätt väg att gå att minska de skadliga ljusföroreningarna. Vi vill 
i sammanhanget även ta chansen att tillägga att utöver vad som 
nämns i strategin påverkar ökning även av luftföroreningar och är 
det största hotet mot pollinatörer och påverkar även 
cancerförekomsten i män (prostata) och kvinnor (bröst) som jobbar 
natt. Det är glädjande att ljusföroreningarna framgår i strategin men 
detta SU berör i huvudsak att det även förekommer uttalanden som 
inte kan stödjas i empirisk forskning, som röd belysning för 
fladdermöss, det finns mycket mer forskning som tyder på att det är 
stor skillnad mellan arters påverkan av ljusfärg och att det genom 
att göra det rött tex skadar andra arter även andra arter av 
fladdermöss. 
Som offentlig aktör anser vi det ytterst viktigt att allt i en strategi 
som denna ska bygga på vetenskap och empirisk forskning, fakta 
framför pseudovetenskapliga trender. 
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Bilaga 3, särskilt uttalande, Sverigedemokraterna 
Skärholmens stadsdelsnämnd 
Särskilt uttalande 
2024-10-24 
  
Dnr SKHLM 2024/623 
  
Strategi för Stockholms utomhusbelysning 
Vi bor i en stad som stora delar av året är ganska mörk, belysning är 
viktigt för oss och vår trivsel som boende i Stockholm. 
Vi tycker också att denna strategi är ett exempel på en god 
samverkan mellan politiker och förvaltning. Vi anser att det tillägg 
som miljöförvaltningen har gjort med att lägga till målet om 
”Gestaltning och anpassning till stadsbilden” är ett mycket positivt 
komplement som inte fanns med i det ursprungliga 
budgetuppdraget. Denna kulturaspekt anser vi vara helt självklar. 
Naturligtvis ska man ta hänsyn till stadsbilden, bebyggelsen och 
anpassa ljuset och armaturer efter det. Vi vill att staden ska gestaltas 
med en vacker belysning som lyfter fram stadens skönhet. 
  
Tapani Juntunen (SD) 
  
Roland Johansson (SD) 
  
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/623-2 (Godkänd - R 1) SKHLM 2024/623. 
 SKHLM 2024/623-1.2 Strategi för Stockholms 

utomhusbelysning. Rätt belysning, på rätt plats, vid rätt 
tillfälle_tillgänglighetsanpassad 
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§ 23 
Motion om skolfrid  
- svar på remiss 
SKHLM 2024/473 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden lämnar förvaltningens tjänsteutlåtande gällande 
Motion om skolfrid som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Liberalerna föreslår genom Jan Jönsson att fullmäktige arbetar fram 
ett program i enlighet med Liberalernas program Skolfrid. 
Liberalernas program Skolfrid består av 23 punkter som samlat 
syftar till att uppnå ett bättre lärande och främja trygghet inför, 
under och efter skoldagen. 
Förvaltningen svarar utifrån de punkter där den har rådighet. 
Förvaltningen stödjer principen om breda samarbeten kring barns 
skolgång men ser att flera av de föreslagna punkterna redan är 
pågående inom förvaltningen. Förvaltningen ser även att det 
föreslagna programmet behöver ett klargörande kring 
ansvarsfördelning och prioritering i arbetssätt. 
 

Förslag till beslut 
Tjänstgörande ersättaren Kim Höglund (L) anmäler för 
Moderaterna och Liberalerna ett förslag till beslut enligt bilaga. 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut. Ordförande Stephan Guiance (S) hör att det finns två förslag 
till beslut: förvaltningens samt Liberalernas. Han ställer dessa mot 
varandra och hör bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Reservation 
Tjänstgörande ersättare Kim Höglund (L) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 

Bilaga 
Förslag till beslut, Liberalerna. 

Sida 26 (51)



 
 

Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 10/2024 
 

2024-10-24 

 
Bilaga, förslag till beslut, Liberalerna 
Stadsdelsnämnden 
  
22 oktober 2024 
  
Remiss av Motion om skolfrid 
  
Kim Höglund m.fl. (L) 
  
Förslag till beslut 
  
1. Att delvis avslå förvaltningens förslag till beslut 
2. Att nämnden i sitt remissvar bifaller motionen 
3. Att därutöver anföra följande 
  
Vi gläds åt förvaltningens utförliga svar och välkomnar att man är 
positiva till flertalet av våra förslag. 
  
Tyvärr ser vi att kränkningsanmälningarna under året ökat kraftigt 
för andra året i rad. Detta återspeglas i elevernas upplevelser av 
trygghet och studiero, där resultaten sjunkit eller stagnerat på 
områdena. För flickor i årskurs 8 uppger så få som 52 procent att 
kan arbeta i lugn och ro på lektionen. Liberalerna har kommit med 
en rad förslag på åtgärder för skolfrid och för att hantera tryggheten 
och studieron. Dessvärre lyser majoritetens brist på initiativ och 
reformvilja med sin frånvaro också på detta område. Tråkigt nog ser 
vi även att socialtjänsten under det rödgröna styret börjar falla ifrån 
i arbetet med komplex skolfrånvaro, och hänvisar sådana ärenden 
som att det enbart är skolans frågor att hantera. 
  
Lärarens uppgift är att undervisa och bidrar främst till tryggheten 
och studieron genom att skapa ett klimat i klassrummet med tydliga 
förväntningar och fokus på lärande. Vi menar att skolan är så viktig 
att alla samhällsresurser måste sluta upp bakom skolan och aktörer 
som socialtjänst och polis samhandla med skolan, i syfte att uppnå 
skolfrid och därmed möjliggöra för skolan att fokusera på sitt 
lärande uppdrag. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/473-2 (Godkänd - R 1) Remissvar motion om 
skolfrid. 

 SKHLM 2024/473-1.1 Motion om skolfrid 
 

Sida 27 (51)



 
 

Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 10/2024 
 

2024-10-24 

§ 24 
Ersättningsnivåer daglig verksamhet (LSS)  
- svar på remiss, omedelbar justering 
SKHLM 2024/510 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen och överlämnar det 
till kommunstyrelsen. 
2. Omedelbar justering. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat ärendet ”Ersättningsnivåer daglig 
verksamhet (LSS)” till stadsdelsnämnden för synpunkter. 
Stadsledningskontoret föreslår tre olika ersättningsnivåer av 
timintervall för deltagandetimmar per vecka. Föreslagna 
timintervall är 1-10 timmar, 11-24 timmar samt 25 timmar upp till 
heltid (40 timmar). Ersättningen i timintervall 11-24 timmar per 
vecka förslås vara 80 procent av heltid och ersättningen i 
timintervall 1-10 timmar per vecka 63 procent av heltid. 
Förvaltningen lyfter att det är positivt att systemet ses över men att 
det för Skärholmens del skulle innebära negativa ekonomiska 
effekter vilket även skulle kunna ha en negativ effekt på den 
kommunalt drivna dagliga verksamheten i Skärholmen. 
Förvaltningen anser att utredningen som föregick förslaget om nya 
ersättningsnivåer har haft ett ensidigt fokus på de deltagare som har 
en möjlighet att med stöd komma ut i arbetslivet och har enligt 
förvaltningens mening inte tagit tillräckligt stor hänsyn till det 
kommunala uppdraget att ta hänsyn till det varierande behovet hos 
samtliga i målgruppen som är aktuella för insatsen daglig 
verksamhet. 
Mot bakgrund av detta föreslår förvaltningen att 
stadsledningskontoret vidare utreder någon form av 
kompensationsmöjlighet för de verksamheter där de nya 
ersättningssystemet skulle ha en negativ ekonomisk effekt. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 1753428 (Godkänd - R 1) Svar på remiss om 
ersättningsnivåer daglig verksamhet enligt LSS 

 SKHLM 2024/510-1.4 Bilaga 1. Ersättningsnivåer Daglig 
verksamhet (LSS) 
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§ 25 
Förbättra skyltningen – öka cykling  
- svar på remiss 
SKHLM 2024/715 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
lämnar det som remissvar. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Den 16 juni 2024 inkom en remiss till Skärholmens stadsdelsnämnd 
med förslag att förbättra skyltningen för att öka cyklingen. 
I motionen föreslås en snabbare utvecklingstakt av skyltningen vid 
de primära cykelstråken samt att inkludera de sekundära stråken i 
cykelplanen för att främja ett ökat cyklande. 
Motionären föreslår att: 
1. Trafiknämnden ges i uppdrag att snabba på utvecklingstakten av 
skyltning vid de primära vägstråken. 
2. Trafiknämnden ges i uppdrag att utveckla skyltning på de 
sekundära vägstråken. 
Stadsdelsförvaltningen anser att det är viktigt att förbättra 
förutsättningarna för cykling i stadsdelsnämndsområdet, både ur ett 
klimatomställnings- och ett folkhälsoperspektiv. 
Förvaltningen ser att skyltningen för cykling i 
stadsdelsnämndsområdet är funktionell och god, men är positiv till 
den högre ambitionsnivån som pekas ut i Cykelplan för Stockholm 
stad. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 

Särskilt uttalande 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) anmäler 
för Moderaterna ett särskilt uttalande enligt bilaga. 

Bilaga 
Särskilt uttalande, Moderaterna. 
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Bilaga, särskilt uttalande, Moderaterna 
Skärholmens stadsdelsnämnd 
24 oktober 2024 
 
Förbättra skyltningen – öka cyklingen 
Sophia Granswed Baat (M) m.fl. 
Särskilt uttalande 
Vi vill tacka förvaltningen för svaret på remissen. Vi instämmer i att 
cykelstråken måste bli bättre i Skärholmen för att locka fler till att 
välja cykeln, både inom stadsdelen och när man vill transportera sig 
en längre sträcka. Vi har dock lokaliserat ett antal brister. 
Exempelvis bör man städa bort gruset från cykelbanorna en gång i 
veckan, för att minimera risken för olyckor. 
Nedan följer en lista på sådant vi anser bör åtgärdas: 

 Mellan asfaltsbeläggning och gräsmattor i Sätra, finns det 
grus som ofta hamnar på cykelvägen, vilket skadar 
cykeldäcken och ökar risken för olyckor. 

 Det är oftast alldeles för mörkt på cykelvägarna kvällstid, 
därför bör man satsa på bättre belysning kring alla våra 
cykel- och gångstråk. 

 Undermåliga vägskyltar gör det svårt hitta rätt väg, det är 
otydligt vad som är cykelväg eller gångväg. 

 I Vårberg och Skärholmen är vägskyltarna otydliga, vilket 
skapar konflikt mellan cyklister och fotgängare. 

 Framför moskén i Skärholmen är cykelbanan placerad på 
höger sida av vägen, medan cykelbanan i Sätra fortsätter på 
vänster sida om vägen.  

 Det faller stora kastanjer från kastanjeträden längs vägen, 
mellan Skärholmen och Sätra, som hamnar på cykelbanan 
och innebär risk för olycka. 

 Det förefaller även att vägarna är ojämna till ytan samt 
innehar potthål, vilket gör cykelturen besvärlig för 
cyklisterna. 

 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/715-2 (Godkänd - R 1) SKHLM 2024/715. 
 SKHLM 2024/715-1.1 Motion om förbättra skyltningen - 

öka cykling  
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§ 26 
Motion om att stärka den civila beredskapen  
- svar på remiss 
SKHLM 2024/582 
 

Beslut  
1. Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 
som svar på remissen. 
2. Beslutet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Skärholmens stadsdelsnämnd har ombetts yttra sig om remiss av 
Motion om att stärka den civila beredskapen. 
Förvaltningen instämmer i vikten av att se gruppen ”yngre äldre” 
som en viktig resurs i det civila försvaret och att skapa 
förutsättningar för att kunna tillvarata denna. 
Precis som motionären lyfter pågår ett arbete, på samtliga nivåer i 
samhället, med att återuppbygga det civila försvaret och stärka den 
civila beredskapen. Så även i Stockholms stad. Därtill pågår 
kartläggningar och utredningar som kommer eller kan komma att 
påverka arbetet. Detta innebär att såväl resultatmål som 
förutsättningar för arbetet i delar definieras och utvecklas samtidigt 
som arbetet genomförs. 
Givet arbetets villkor, omfattning och angelägenhet ser 
förvaltningen ett behov av tydliga prioriteringar liksom samordning 
utifrån ett helhetsperspektiv. Förvaltningen ser i nuläget ett behov 
av att prioritera det stadsövergripande sektorsarbetet och det (i 
samtliga förvaltningar och bolag) pågående arbetet med att 
förbereda förvaltningens organisation och verksamhet för de 
särskilda krav som gäller i en situation med krigsfara eller krig. 
Detta arbete kommer i förlängningen skapa förutsättningar för att 
kunna ta emot (och ge) olika slags stöd, exempelvis i form av 
personella resurser. 
  
Förvaltningen anser också att det är viktigt att i detta skede fokusera 
på kärn- och lagstadgade uppdrag. Inte minst för att undvika risken 
att vi utformar ett totalförsvar som bygger på att samma resurser 
förväntas bidra på olika håll samtidigt. 
 

Förslag till beslut 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) anmäler för 
Moderaterna  ett förslag till beslut enligt bilaga. 
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Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut. Ordförande Stephan Guiance (S) hör att det finns två förslag 
till beslut: förvaltningens samt Moderaternas. Han ställer dessa mot 
varandra och hör bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Reservation 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
Ledamoten Mikael Sundin (M) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 
Ledamoten Elisabeth Johnson (M) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 

Bilaga 
Förslag till beslut, Moderaterna. 
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Bilaga, förslag till beslut, Moderaterna 
Skärholmens stadsdelsnämnd  
24 oktober 2024  
   
Motion om att stärka den civila beredskapen 
Sophia Granswed Baat m.fl. (M)  
  
Förslag till beslut  
Att tillstyrka motionen  
Att därutöver anföra:  
Sverige har sedan en lång tid tillbaka uppfattats om ett av världens 
fredligaste länder  
Detta beror till stor del på att våra politiker efter andra världskriget 
varit engagerad I olika medlingsförsök men också att Sverige inte 
varit I krig på över 200 år. Sedan Rysslands invasion av Ukraina har 
läget förändrats och vi lever just nu I en säkerhetspolitisksvår tid 
där det inte kan uteslutas att Sverige kan utsättas för ett väpnat 
angrepp.  
Den civila beredskapen omfattar hela samhället och handlar om 
förmågan att hantera krissituationer, krigsfara och yttersta krig. Just 
nu pågår en återuppbyggnad som kräver samarbete på alla nivåer. 
Syftet är att stärka Sveriges motståndskraft.  
Alla i Sverige mellan 16 och 70 år har skyldighet att bidra om det 
skulle bli krig eller höjd beredskap. En grupp som inte omfattas 
men som håller sig allt friskare är personer mellan 70 och 80 år; de 
yngre äldre. Den här gruppen utgör idag 10% av den totala 
befolkningen och är en stor outnyttjad resurs som kan göra en insats 
för att stärka försvaret. Några exempel på vad de kan hjälpa till med 
är att vara första hjälpen, hantera hjärtstartare, trösta, dela ut man 
och vid evakuering till tunnelbana och skyddsrum.  
Gruppen yngre äldre är en outnyttjad resurs som både kan och vill 
hjälpa till. Stockholm bör därför ta det första steget mot en 
förändring och inkludera även denna grupp för att ytterligare stärka 
den civila beredskapen.  
  
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/582-2 (Godkänd - R 1) Remissvar Motion om 
att stärka den civila beredskapen. 

 SKHLM 2024/582-1.1 Motion om att stärka den civila 
beredskapen 
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§ 27 
Beslut om rätt att få ta del av uppgifter för 
forskningsändamål  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/818 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/818-2 (Godkänd - R 1) Beslut om rätt att få ta 
del av uppgifter för forskningsändamål. 
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§ 28 
Internremiss: nybyggnation Hemholmen 1  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/859 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 1756446 Remissvar (1747518) (0)_TMP.pdf Hemholmen 
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§ 29 
Protokoll - gruppledarmöte, september  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/2 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/2-15 Protokoll 2024-09-26. 
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§ 30 
Protokoll - förvaltningsgruppen, oktober  
- anmälningsärende 
  
SKHLM 2024/4 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör bifall därtill. 
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§ 31 
Protokoll -  Hägersten-Älvsjös och Skärholmens 
stadsdelsnämnds råd för funktionshinderfrågor 
september  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/5 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/5-13 Protokoll 2024-09-25. 
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§ 32 
Protokoll - Skärholmens pensionärsråd, oktober  
- anmälningsärende 
  
SKHLM 2024/6 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör bifall därtill. 
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§ 33 
Protokoll - Samverkansöverenskommelsens styrgrupp 
(SÖK)  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/578 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör bifall därtill. 

Särskilt uttalande 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
ett särskilt uttalande enligt bilaga. 

Bilaga 
Särskilt uttalande, Sverigedemokraterna. 
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Bilaga, särskilt uttalande, Sverigedemokraterna 
Skärholmens Stadsdelsnämnd 
Särskilt uttalande 
2024-10-24 
  
Protokoll 2024-09-12 
  
Protokoll styrgruppsmöte SÖK Skärholmen 
  
Vi vill tacka förvaltningen för denna rapportering kring det lokala 
trygghetsarbetet inom ramen för det lokala samverkansavtalet med 
bland annat polisen. 
  
Vi har vid tidigare tillfälle ställt frågor kring det lokala 
trygghetsarbetet, och uttryckt en önskan om mer återrapportering 
till nämnden den formella vägen. Vi är medvetna om att 
förvaltningen stundtals har behövt gå upp i stabsläge, och vi som 
nämnd har fått nöja oss med en muntlig löpande rapportering. Vi 
tror dock emellertid att situationen med hög kriminalitet är här för 
att stanna under lång tid, vi vill därför formalisera rapporteringen in 
i den löpande verksamheten, och vi önskar mer formell 
rapportering. Det som också inträffat under förgående år gällande 
trygghetsarbete, är den nya lagstiftning som tillkommit avseende 
kommunernas ansvar gällande förebyggande arbete mot 
kriminalitet. 
Stadens revisorer har under föregående år riktat kritik till nämnden 
gällande målsättning och trygghetsabetet, vi menar att det också gör 
det mer angeläget att få till stånd nya fungerande processer, där 
nämnden ges större möjlighet till delaktighet och insyn. 
Trygghetsarbetet är i Stockholm stad tämligen centraliserad, med 
mestadels centralt beslutade styrdokument. Det operativa ansvaret 
ligger dock till stor del på respektive stadsdelsnämnd. Det är 
nämndens ansvar att se till att alla relevanta styrdokument som på 
något sätt berör nämnden verkställs. I avsaknad av lokala 
styrdokument är det därför ännu mer angeläget att det sker en 
löpande rapportering, för att vi som ledamöter ska ha en chans att 
kunna vara ansvariga. 
Vi vill också uttrycka vår uppfattning att vi tror det vore positivt om 
vi hade en lokal handlingsplan för det lokala trygghetsarbetet, ett 
styrdokument som måste fasas ihop med andra redan överordnade 
styrdokument, men vi menar att det finns ett värde i att försöka 
bryta ner åtgärderna, målen ner till lokal nivå. 
  
Tapani Juntunen (SD) 
Roland Johansson (SD) 
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Handlingar i ärendet 
 SKHLM 2024/578-5 Protokoll Styrgruppsmöte SÖK 

Skärholmen 2024-09-12. 
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§ 34 
Balanslista uppdrag - SDN 10/2024-10-24  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/1 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/1-22 Balanslista uppdrag - SDN 10/2024-10-
24. 
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§ 35 
Rutiner på våra förskolor  
- skrivelse från Moderaterna 
  

Beslut  
Skrivelsen skickas till förvaltningen för beredning. 
 

Förslag till beslut 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) anmäler 
för Moderaterna en skrivelse med förslag till beslut att skrivelsen 
skickas till förvaltningen för beredning. 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att skrivelsen skickas till 
förvaltningen för beredning och hör bifall därtill. 

Bilaga 
Skrivelse, Moderaterna. 
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Bilaga, skrivelse, Moderaterna 
  
  
Sophia Granswed Baat (M) 
Skärholmens stadsdelsnämnd 
24/10 2024 
Skrivelse: Rutiner på våra förskolor 
De senaste veckorna och månaderna har vi kunnat läsa om flera fall 
i media, där barn utsatts för brutala övergrepp av manlig personal på 
förskolor. Det som fått mest uppmärksamhet är den så kallade 
Ljusdalsmannen, som arbetade som barnskötare under tio år på 
olika förskolor. Under åtminstone sex av de åren ska han ha utsatt 
nio flickor för sexuella övergrepp. Han beskrevs av vänner, kollegor 
och föräldrar som glad, social och alltid den som lekte med barnen. 
Det inkom aldrig några klagomål från föräldrar och han var väldigt 
omtyckt.  Det var först i samband med att polisen hittat ett stort 
antal bilder i mannens dator, som visade sexuella övergrepp på 
barn, som han greps. Flera av bilderna var tagna av mannen själv på 
förskolan, en av flickorna var bara tre år när hon utsattes. 
År 2020 häktades och dömdes en manlig barnskötare som arbetat på 
en förskola i Botkyrka sedan 2013. Även han spårades av polisen 
över nätet och dömdes för att ha utsatt tretton barn för olika 
övergrepp. Efter utredningen räknade kommunen ut att mannen haft 
direktkontakt med närmare hundra barn under åren han arbetat på 
förskolan. 
Med anledning av ovan vill vi fråga förvaltningen hur våra rutiner 
ser ut avseende förskolepersonal och barn på våra förskolor: 

 Hur ser rutinerna ut vid toalettbesök och blöjbyten? 
 Hur ser rutinerna ut på eftermiddagar och kvällar; finns det 

tillfällen då en pedagog/barnskötare är ensam med barn på 
förskolan? 

 Får förskolepersonalen utbildning i hur man kan 
märka/upptäcka om ett barn har blivit utsatt för övergrepp? 

 Om övergrepp på ett barn i förskolan skulle uppdagas; hur 
ser rutinerna ut för det? 

 Arbetar förskolorna med "Stopp, min kropp"? 
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§ 36 
Lokalt demokratiarbete  
- skrivelse från Sverigedemokraterna 
  

Beslut  
Skrivelsen skickas till förvaltningen för beredning. 
 

Förslag till beslut 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
en skrivelse med förslag till beslut att skrivelsen skickas till 
förvaltningen för beredning. 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att skrivelsen skickas till 
förvaltningen för beredning och hör bifall därtill. 

Bilaga 
Skrivelse, Sverigedemokraterna. 
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Bilaga, skrivelse, Sverigedemokraterna 
Skärholmens Stadsdelsnämnd 
2024-10-24 
Skrivelse 
  
Lokalt demokratiarbete – i mellanvalsperiod 
Enligt reglementet för stadsdelsnämnderna i Stockholm Stad så 
åligger det stadsdelsnämnden att bedriva lokalt demokratiarbete, 
med följande ordalydelse. 
”2§ Stadsdelsnämnderna ska Stärka den lokala demokratin och 
delaktigheten i respektive stadsdelsområde” 
Nu befinner vi oss i en mellanvalsperiod, vi förstår att aktiviteterna 
och aktivitetsnivån varierar beroende på om vi befinner oss i 
samband med ett val eller om vi befinner oss långt ifrån ett 
kommande val. 
Vi uppfattar dock att reglementet inte ger utrymme för att lokalt 
demokratiarbete helt uteblir även då vi befinner oss långt ifrån ett 
val. Vi tycker också att verksamhetsplanen 2024 inte helt beskriver 
hur förvaltningen avser att arbeta med lokalt demokratiarbete under 
året. 
Vi vill därför fråga stadsdelsförvaltningen följande: 
Hur arbetar förvaltningen med lokalt demokratiarbete och 
delaktigheten? 
  
Tapani Juntunen (SD) 
Roland Johansson (SD) 
  
  
 

Sida 48 (51)



Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 10/2024 
 

2024-10-24 

§ 37 
Rapportering av det systematiska arbetsmiljöarbetet  
- skrivelse från Sverigedemokraterna 
  

Beslut  
Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att återkomma med en 
muntlig presentation kring det systematiska arbetsmiljöarbetet. 
 

Förslag till beslut 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
en skrivelse med följande förslag till beslut: 
1. Att nämnden ger förvaltningen i uppdrag att ta fram en plan för 
hur rapportering av det systematiska arbetsmiljöarbetet ska ske till 
nämnden, med vilken periodicitet. 
2. Att nämnden ger förvaltningen i uppdrag att återkomma med en 
muntlig presentation kring det systematiska arbetsmiljöarbetet. 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att skrivelsen första 
punkt avslås och hör bifall därtill. 

Bilaga 
Skrivelse, Sverigedemokraterna. 
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Bilaga, skrivelse, Sverigedemokraterna 
Skärholmens Stadsdelsnämnd 
2024-10-24 
Skrivelse 
  
Rapportering kring det systematiska arbetsmiljöarbetet 
  
I Stockholm stad har samtliga stadsdelsnämnder, och facknämnder 
det övergripande ansvaret för det systematiska arbetsmiljöarbetet. 
Vi har därför varit i kontakt med juridiska avdelningen för att fånga 
upp hur detta ansvar ska hanteras i nämnden. Det svar vi fått pekar 
på att det åtminstone årligen måste komma en rapport till nämnden 
om det systematiska arbetsmiljöarbetet, med en statusrapport, 
vilken potential det finns för förbättring. 
  
Vi tänker att det nämnden behöver det är att ha en återspegling av 
det som förvaltningens högsta ledning vet om det systematiska 
arbetsmiljöarbetets organisation och resultat samt effektivitet, med 
en viss periodicitet. Då vi inte haft någon genomgång av hela denna 
process, vore det lämpligt om förvaltningen också planerade in ett 
tillfälle för nämnden att gå igenom hela det systematiska 
arbetsmiljöarbetet. 
  
Vi anser att nämnden ligger för långt ifrån vad gäller återkoppling, 
och interaktion mellan nämnd och förvaltning gällande det 
systematiska arbetsmiljöarbetet, i förhållande till det faktum att 
nämnden har det övergripande ansvaret på systemnivå. 
Vi menar också att den formella rapportering som ska upp till 
nämnd, bör vara ett beslutsärende där vi som nämnd kan ta aktiv 
ställning till huruvida vi anser att det finns ett tillräckligt omfattande 
systematiskt arbetsmiljöarbete, som har avsedd effekt. 
Förslag till beslut: 
1. Att nämnden ger förvaltningen i uppdrag att ta fram en plan för 
hur rapportering av det systematiska arbetsmiljöarbetet ska ske till 
nämnden, med vilken periodicitet. 
2. Att nämnden ger förvaltningen i uppdrag att återkomma med en 
muntlig presentation kring det systematiska arbetsmiljöarbetet. 
  
Tapani Juntunen (SD) 
Roland Johansson (SD) 
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Då inga övriga frågor kvarstod avslutade ordförande Stephan 
Guiance (S) sammanträdet kl 19.30. 
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